
پايان�ي  هفت�ه 
دنيا حيدري
    گزارش

اول  نيم فص�ل 
بيس�تمين دوره 
رقابت هاي ليگ برتر عصر ديروز با شکس�ت 
استقلال مقابل سپاهان و تقديم صدر جدول 

به اين تيم آغاز شد.
از چن��د هفته قبل ب��ا نتايج ضعيف اس��تقلال، 
سپاهان اين فرصت را داشت که به صدر جدول 
برس��د، اما اصفهاني ها هم فرصت سوزي کردند 
تا اينکه ديروز در تقابل مس��تقيم با اس��تقلال 
موفق شدند اين تيم را 2 بر صفر شکست دهند 
و به صدر جدول صعود کنند. س��پاهان ديروز از 
همان ابتدا حمله کرد و در دقيقه 12 هم نتيجه 
گرفت، جايي که اشتباه عارف غلامي توپ را در 
دهانه دروازه جلوي پاي ش��هباززاده انداخت تا 
اين بازيکن خودش را 14 گله کند. دقيقه 34 باز 
اشتباه غلامي در پوشش دادن به شهباززاده باعث 
شد ارس��ال س��روش رفيعي بدون دخالت هيچ 
کسي به گل دوم سپاهان تبديل شود. استقلال 
با اينکه در طول مسابقه توپ و ميدان را بيشتر از 
ميزبان در اختيار داشت، اما سردرگمي بازيکنان 
اين تيم کاملًا به چشم مي آمد، واقعيتي که البته 
کادر فني اين تيم متوجه آن نش��دند تا آبي ها با 
چشيدن طعم سومين شکس��ت صدرنشيني را 

هم از دست بدهد.
اما در حالي که ديروز تمام نگاه ها متوجه نتيجه 
بازي نقش جهان بود چند نتيجه مهم رقم خورد؛ 
صنعت نفت آبادان تيمي ک��ه تا همين يکي، دو 
هفته قبل يکي از شانس هاي قهرماني نيم فصل 
بود در تبريز با يک گل مغلوب ماشين سازي اين 
شهر ش��د و با همان 23 امتياز با يک پله سقوط 
در جايگاه پنجم جدول قرار گرفت. جالب اينکه 
آباداني ها با اين شکست اولين پيروزي اين فصل 
را به ماشين س��ازان تبريزي تقديم کردند تا تيم 

رده شانزدهم جدول بالاخره رنگ برد را ببيند.
آلوميني��وم اراک ه��م در ادامه رون��د صعودي 
خود 2 بر يک ميزبانش نفت مسجدس��ليمان را 
شکست داد و در رده ششم جدول رده بندي قرار 
گرفت. مسجدسليماني ها هم با اين شکست در 
رده يازدهم جدول جا خوش کردند. اما گل گهر 
س��يرجان که ش��روعي طوفاني در ليگ داشت 
ديروز بعد از چند هفته نتيجه نگرفتن موفق شد 
در مازندران نساجي را 2 بر يک شکست دهد تا 
با 22 امتياز به وضعيت خود سروس��امان بدهد. 
شاگردان قلعه نويي با اين برد روحيه خوبي براي 
بازي عقب افتاده خود مقابل پرسپوليس به دست 
آوردند. نساجي هم با قبول اين شکست همچنان 

در رده پانزدهم جدول قرار گرفته است.
فولاد خوزستان ديروز خيلي زود کار شهرخودرو 
را تمام ک��رد. مردان نکون��ام با دو گل��ي که در 
دقايق 15 و 25 وارد دروازه ش��اگردان رحمتي 
کردند، پيروز اين ميدان ش��دند تا با 23 امتياز 
و تفاضل گل بهتر نسبت به صنعت نفت در رده 

چهارم جدول رده بندي نيم فص��ل قرار بگيرند.
پرونده هفته پانزدهم رقابت های ليگ برتر عصر 
امروز در حالی با برگزاری س��ه ديدار باقيمانده 
بسته می شود که سرخپوشان در مصافی حساس 
ميزبان پيکان هستند، تراکتور در ديداری خارج 
از خانه به مصاف سايپا می رود و مس رفسنجان 

نيز از ذوبی های قعرنشين پذيرايی می کند.
دو باخ��ت متوالی باعث س��قوط تراکتور به رده 
هشتم جدول ش��د و اين مسئله انتقادات شديد 
هواداران اين تيم عليه مالکان و مديران باشگاه 
را به دنبال داشت و حالا مصاف ساعت 15 امروز 
با سايپا، تيم سيزدهم جدول که دو بازی گذشته 
خود را با تس��اوی و باخت به پايان برده، فرصت 
مناس��بی برای ي��اران ش��جاعی، بازيکن مربی 
سرخپوشان تبريزی اس��ت که بار ديگر خود را 
به جمع مدعيان برسانند. همزمان با اين ديدار، 
مس رفسنجان تيم ميانه جدول که هفته گذشته 
برابر پرس��پوليس ت��ن به شکس��ت داد ميزبان 
ذوب آهن اصفهان است. تيمی که بعد از گذشت 
14هفته هنوز نتوانسته به جايگاهی بهتر از رده 
چهاردهم جدول دست يابد و دست آخر نيز بعد از 
هفته ها صبوری رحمان رضايی را کنار گذاشت و 
حالا بايد ديد اين شوک می تواند تغييری در روند 
نتيجه گيری تيم باسابقه اصفهانی ايجاد کند يا 
نه. هرچند که کسب هر سه امتياز اين بازی برابر 
تيم تازه وارد ليگ که تاکنون موفق به کسب نتايج 

قابل قبولی شده هم کار آساني نيست.

  فرصت طلايی پرسپوليس
حس��اس ترين دي��دار دومي��ن روز از هفت��ه 
پانزدهم ب��دون ش��ک مصاف س��اعت 17:15 
امروز سرخپوش��ان در آزادی برابر پيکان است. 
پرس��پوليس و يحيی اين فصل به دليل کس��ب 
نتايج پرفراز و نشيب به شدت تحت فشار بودند و 
انتقادات بسياری را به جان خريدند. سرخپوشان 
پايتخت به رغم کسب چهار قهرمانی پی در پی در 
رقابت های ليگ برتر امسال نتوانستند آنطور که 
بايد انتظ��ارات را برآورده کنند. ب��ا وجود اين با 
کسب سه پيروزی متوالی بعد از نخستين باخت 
اين فصل توانستند خود را با 24امتياز و يک بازی 
کمتر نس��بت به ديگر تيم ها به رده سوم جدل 
برس��انند و بی ترديد حالا يحيی برای کم کردن 
فشاری که طی اين مدت روی او و تيمش بوده به 
دنبال کسب قهرمانی در نيم فصل است. با وجود 
اين عملی شدن اين هدف بستگی به پيروزی در 
بازی با پيکان دارد. تيمی که بعد از برد در هفته 
دهم برابر نس��اجی مازندران ب��ا دو باخت و دو 
تساوی متوالی در رده يازدهم جدول جا خوش 
کرده اس��ت. اگرچه ش��اگردان تارتار 14 هفته 
گذشته را با چهار برد، شش باخت و چهار مساوی 
پشت س��ر گذاش��تند، اما همانطور که پاشايی، 
مربی اين تيم نيز بدان تأکيد دارد، پيکان حريف 
دست و پا بسته ای مقابل مدافع عنوان قهرمانی 
نيست و می تواند روز س��ختی را در آزادی برای 
سرخپوش��ان رقم بزند. با اين حال عزادار شدن 

تارتار قبل از مصاف با سرخپوشان، ابتلای نوری 
کاپيتان پيکان به کرون��ا، مصدوميت ابراهيمی و 
محروميت سامان فلاح می تواند تا حدود زيادی 
کار اين تيم را برابر پرس��پوليس سخت کند، اما 
پرتاب های بلند و خاص محمدی همچنان يکی 
از برگ هاي برنده تارتار است. همان تکنيکی که 
اگرچه بسياری آن را به باد انتقاد گرفته بودند، اما 
آنقدر در روند نتيجه گيری اين تيم تأثيرگذار بوده 
که برخی تيم ها برای مقابله با آن دورتادور زمين را 
با پلاستيک و ايجاد باتلاق تحت پوشش قرار دادند 
و با تغيير دادن س��ايز زمين برای از کار انداختن 
اين نقطه قوت پيکانی ها دس��ت به کار ش��دند و 
يحيی هم بی ترديد خوب می داند که برای کسب 
سه امتياز اين بازي يکی از مسائلی که بايد به آن 
توجه داشته باشد همين پرتاب های خاص است، 
خصوصاً که پرسپوليس درست مثل زمان کالدرون 
که بعد از شکست مقابل نفت مسجدسليمان روند 
متفاوتی را در پي��ش گرفت، بع��د از باخت برابر 
اراکی ها توانس��ته روند قابل قبول��ی را در پيش 
بگيرد و حالا با در اختيار داش��تن مالکيت بالای 
توپ و ميدان، حرکت ترکيبی از کناره های زمين، 
حرکت ه��ای عمق��ی و جابه جايی ه��ای متعدد 
خط دف��اع و همچنين پيش��روی های تأثيرگذار 
س��يدجلال در کنار آزاد ش��دن نعمتی به دليل 
حضور ش��يری در ميدان می تواند سه امتياز اين 
بازی را از آن خود کند و گامی بلند برای کس��ب 

قهرمانی نيم فصل بردارد.
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 برگزاری مسابقات بومی محلی 
سپاه حضرت محمد رسول الله 

دهه فجر در حالی هفته گذشته به پايان رسيد که تربيت بدنی سپاه حضرت 
محمد رسول الله تهران بزرگ برنامه های مختلفی را برای گراميداشت اين 
دهه برگزار کرد. يکی از برنامه ها مسابقات بومی و محلی بود که روز جمعه 
24 بهمن در هفت رشته ورزشی با شرکت بيش از 2 هزار نفر برگزار شد. در 
اين جشنواره ورزشی شرکت کنندگان بسيجی در رشته های فوتبال گل 
کوچک، هفت سنگ، کبدی، فوتبال دستی، تنيس روی ميز، طناب کشی 
و دارت با هم رقابت کردند و در پايان به نفرات اول تا س��وم جوايزی اهدا 
شد. همچنين در حاشيه اين مس��ابقات، پياده روی خانوادگی با حضور 

شرکت کنندگان برگزار و به قيد قرعه جوايزی توزيع شد.

خيز پرسپوليس برای قهرمانی نيم فصل در دوئل يحيی با تارتار

استقلال بالاخره صدر را به سپاهان داد

شیوا نوروزی

سعيد احمديان

 برگزاری المپيک توکيو 
در گرو واکسينه شدن ورزشکاران

سلامت ورزشکاران اولويت اول مسئولان 
برگزاری بازی ه��ای المپيک توکيو با بحث تزريق واکس��ن کرونا گره 
خورده اس��ت. گمانه زنی ها در خصوص نحوه برگزاری اين بازی ها در 
تابستان ادامه دارد و به گفته مس��ئولان با واکسينه کردن ورزشکاران 
حاضر در اين دوره می توان مسابقات را در موعد مقرر برگزار کرد. اين در 
حالی است که مقامات ورزش کشور در تلاشند ورزشکاران ايرانی ابتدا 

با تزريق واکسن ايرانی و اگر نشد خارجی راهی توکيو شوند.  
    

تعويق يک ساله المپيک اگرچه اميدها برای برگزاری بازی ها را زنده نگه 
داشته، اما هنوز مسئولان ژاپنی و IOC با ترديد در اين خصوص صحبت 
می کنند.  در اين مدت ميزبان و سران کميته بين المللی المپيک برای 
روشن شدن مشعل المپيک با يک سال تأخير تلاش زيادی کرده اند. با 
وجود اينکه ابهام زيادی در خص��وص بازی های توکيو وجود دارد، ولی 
مطرح شدن چند برنامه مختلف برای ميزبانی ژاپن، المپيکی ها را اميدوار 
کرده است. واکسينه کردن تمامی ورزشکاران از جمله برنامه هايی است 
که کميته بين المللی نيز روی آن تأکيد دارد. قرار است IOC با همکاری 
سازمان بهداشت جهانی با تزريق واکسن به المپيکی ها شرايط را برای 
برگزاری امن بازی ها فراهم سازد. البته باخ، رئيس کميته بين المللی بر 
اجباری نبودن تزريق واکسن تأکيد دارد،  اما به نظر می رسد با اجرايی 

شدن اين برنامه نگرانی ها از بابت بازی های توکيو به حداقل برسد.  
    

مسئولان ورزش ايران در تلاشند همس��و با فعاليت های IOC خيال 
کاروان اعزامی به توکيو را راحت کنند. دکتر فرهاد مرادی، دبير ستاد 
مقابله با کرونا در ورزش اخيراً در گفت وگويی راديويی به اين مس��ئله 
اشاره کرده است: »جامعه ورزش تابعی از نظام جمهوری اسلامی است، 
بنابراين هر تصميمی که برای ديگر سازمان ها گرفته شود، برای ورزش 
کشور هم قابل اجراست، اما تا جايی که اطلاع دارم هنوز به صورت رسمی 
تصميمی درباره اولويت تزريق واکسن برای جامعه ورزش وجود ندارد. 
به احتماال زياد واکسيناسيون برای ورزشکاران المپيکی اجباری خواهد 
شد که مطمئناً تا زمان اعزام ورزشکاران به المپيک در تيرماه، وضعيت 

واکسن داخلی يا خريد واکسن خارجی نيز مشخص می شود.«
رئيس کميته ملی المپيک هم در بازديد از فدراسيون پزشکی ورزشی 
در اين خصوص با غلامرضا نوروزی، رئيس اين فدراسيون در مورد اين 
مس��ئله بحث و گفت وگو کرد. به گفته س��يدرضا صالحی اميری سال 
آينده، سال ويژه ورزش و همچنين فدراسيون پزشکی ورزشی خواهد 
بود: »انتظار ما اين اس��ت که فدراسيون پزش��کی ورزشی با همکاری 
کميته ملی المپيک برنامه منظمی برای کل کاروان در ش��ش رويداد 
آينده تهيه کن��د، چراکه ژاپن پروتکل های س��ختی را برای برگزاری 
المپيک اعمال خواهد کرد. بنابراين باي��د اين پروتکل ها در داخل اجرا 
شوند تا در رويدادهای آينده به مشکل برنخوريم. « رئيس کميته ملی 
المپيک با تأکيد بر در اولويت قرار گرفتن ورزشکاران برای تزريق واکسن 
اظهار داشت: »جلسه ای با وزير ورزش برای واکسن داشتيم، می توانيم 
برای ورزشکاران واکسن تهيه کنيم. نظر اين بود که با چينی ها مذاکره 
کنيم و با توجه به برگزاری س��ه رويداد در چين از اين کش��ور واکسن 
تهيه کنيم. بايد بدانيم که حداقل 2۰ هزار دوز برای 1۰ هزار ورزشکار 
در حوزه قهرمانی نياز داريم.  واکسيناسيون ورزشکاران بايد در اولويت 
باش��د، دو راه در اين زمينه وجود دارد؛ پيش بينی ما در 5۰ فدراسيون 
حدود 1۰ هزار نفر است و حداقل 2۰هزار و حداکثر 3۰ هزار دوز واکسن 
نياز داريم. شش رويداد سال آينده پيش رو خواهيم داشت و اميدواريم 
مجوز خريد واکسن از چين يا کش��ور هايی را که مدنظر ستاد مبارزه با 

کروناست، اخذ کنيم.«
در شرايطی که فدراس��يون پزشکی ورزشی مس��ئوليت سنگينی در 
ماه های آينده بر دوش خواهد داشت، دکتر نوروزی از صفر شدن درآمد 
اين فدراسيون س��خن گفت. به گفته رئيس فدراس��يون پزشکی، اين 
نهاد پيگير واکسيناسيون ورزش��کاران از طريق وزارت بهداشت است: 
»هرروز ما يک دوره چهار ساله بوده و زمان گذراست. به خاطر وضعيت 
کرونا درآمد فدراسيون صفر شده و در خصوص بيمه ها هم در اين مدت 
درخواستی نبود، هرچند در اين مدت تعداد افرايش يافته است. با توجه 
به شرايط موجود، اولويت ما در ابتدای کار توجه به المپيک توکيو است. 
بنابراين در اين راستا بايد به سلامت جسمی و رواني، تغذيه و مبارزه با 
دوپينگ توجه داشته باشيم. در اسرع وقت استارت کار را خواهيم زد، اما 
آنچه مهم است، واکسيناسيون ورزشکاران است. از طريق وزارت بهداشت 

ما کار را برای واکسيناسيون ورزشکاران پيگيری می کنيم.«

 واگذاری سرخابی ها 
بعد از 7 سال بازی سیاسی است 

خصوصی سازی سرخابی ها زمان و شرايط 
خاص خود را دارد. در اينکه باشگاه استقلال 
و پرس��پوليس بايد خصوصی شوند، شکی 
نيست و روزی بايد اين اتفاق بيفتد. ابتدا بايد 
موقعيت سنجی کرد و روند طبيعی را پشت 
سر گذاشت. اينگونه نيس��ت که آقايان به 
يک باره تصميم بگيرند و بخواهند آن را عملی 
کنند، در نهايت هم بخواهند به قول خودشان 
از خود يادگاری بگذارند و بگويند توانستيم 
استقلال و پرس��پوليس را وارد بورس کنيم، اين کار بايد عاقلانه، عامدانه، 
منطقی و بدون هرگونه شائبه سياسی و تبليغی انجام شود تا دردسرهايی 
برای دولت بعدی ايجاد نشود. بعد از هفت سال و اندی که از عمر اين دولت 
می گذرد، می خواهند اين کار را محقق کنند و همين امر ش��ائبه برانگيز 
است. جای تأس��ف دارد وقتی افرادی که حتی آش��نايی نسبی با مسائل 
اقتصادی و بورس دارند صحبت می  کنند، آقايان بلافاصله جواب مي دهند و 
موضع گيری می                                   کنند. شما که اطلاع داريد  شفاف سازی کنيد. چه ايرادی 
دارد بدانيم می خواهيد چه مراحلی را برای واگذاری استقلال و پرسپوليس 
طی کنيد. اين موضوع يک بازی سياسی است و دردسر و دغدغه ای را برای 
دولت آينده به ارمغان می  آورد. مسئولان و مشاوران بورس درباره واگذاری 
سرخابی ها با اما و اگر حرف می زنند، در حالي که آنها می گويند ابتدا اين کار 
را انجام می دهيم و بعد ببينيم که اوضاع چگونه است، در اين شرايط اين 
سؤال پيش می آيد که با مديران ناکارآمد می خواهيد واگذاری انجام دهيد؟ 
هر کسی برای در اختيار گرفتن سهام استقلال و پرسپوليس سرمايه گذاری 
کند به دنبال انتفاع بردن از پولش است. هيچ کس حاضر نيست نذري پولی 
را وارد بورس کند و در پايان سال مالي مورد نظر هيچ حاصلی برايش نداشته 

باشد. همين حالا مشکلات مالی و اقتصادی گريبانگير سرخابی هاست. 

روز طلايي بچه هاي پارادوومیداني

درخواست ايران براي میزباني پنجره سوم کاپ  آسیا
ايران تقاضاي خود براي ميزباني پنجره سوم رقابت هاي انتخابي      خبر
بسکتبال کاپ آسيا را اعلام کرد. به گفته رامين طباطبايي، رئيس 
فدراسيون بسکتبال بعد از انصراف قطر از برگزاری اين رقابت ها ايران براي دومين بار متقاضی 
ميزبانی اين پنجره از مسابقات شده و درخواست دوباره خود را به فيبا آسيا اعلام کرده است. 
شيوع نوع جهش يافته ويروس کرونا در قطر منجر به تعليق ۶۰ روزه فعاليت های ورزشی در 
اين کشور شده است. به همين دليل قطری ها که قرار بود طی يکي، دو روز آينده برگزارکننده 
ديدارهای انتخابی کاپ بسکتبال آسيا در سه گروه B، A  و E باشند انصراف خود را از ميزبانی 
اين ديدارها اعلام کرده اند. فدراس��يون بس��کتبال ايران هم از اين فرصت برای طرح دوباره 
درخواست خود جهت ميزبانی اين پنجره از مسابقات استفاده کرده است. به گفته مسئولان 

آسيايی طی 1۰ روز آينده زمان و محل برگزاری ديدارهای پنجره سوم مشخص خواهد شد.

چه بخواهيم و چه نخواهيم هرچه 
فريدون حسن

     بازتاب
که به المپيک نزديک تر مي شويم 
توجه به رش��ته هايي که به طور 
سنتي و هميشگي در اين رويداد بزرگ خوش درخشيده اند بيشتر 
مي شود، رشته هايي که در طول سال هاي ديگر ديده نمي شوند و به 
حال خود رها مي شوند. وقتي صداي پاي المپيک شنيده مي شود، 
همه ما ايراني ها ناخودآگاه متوجه کشتي مي شويم، طبيعي هم 
هست، چون تقريباً تمام آنچه تاکنون در المپيک به دست آورديم 
از کشتي بوده است. کشتي مثل تمام ورزش ها سال سختي را پشت 
سر گذاشته، اما حتي اين شرايط هم نتوانسته توقعات را از اين رشته 
و ورزشکارانش کم کند، علاقه مندان به ورزش در ايران از کشتي در 
المپيک مدال مي خواهند و اين وظيفه کشتي گيران را سخت تر از 
قبل مي کند، وظيفه اي که حتماً با توجه بيشتر و بهتر مسئولان 
ورزش بچه هاي کشتي به خوبي و شايس��تگي از عهده انجام آن 
برخواهند آمد. عليرضا دبير، رئيس فدراسيون کشتي خوب مي داند 

که اين شرايط چگونه وضعيتي است. او که خود حضور در ميدان 
المپيک را تجرب��ه کرده، مي گويد: »وزي��ر ورزش، رئيس کميته 
المپيک و دکتر علی نژاد از کشتی حمايت می کنند، اما کشتی به 
حمايت بالاتر از اينها نياز دارد. ورزش ملی ما واقعاً در خطر است و 
سفرهای استانی من برای همين است. باشگاه های ما وحشتناک 
کم شده اند، باشگاه های کشتی به بيليارد، بدنسازی و ووشو تبديل 
شده اند و پنج يا شش باش��گاه کشتی جمع و به يک خانه کشتی 
تبديل شده اند که اتفاق خوبی نيست. اگر جلوی اين شيب نزولی را 
نگيريم خطرناک است. کم شدن جمعيت کشتی دغدغه اصلی من 
است. در اين شرايط از کشتي توقع مدال هم داريم و توقع داريم بار 
کاروان ورزش در المپيک را به دوش بکشد. وزارت ورزش و کميته 
ملي المپيک انصافاً کمک مي کنند، اما از دوستان خواهش دارم بار 
روی دوش کشتی نگذارند که کشتی بايد بار المپيک و کاروان ايران 
را بکشد. من اين شرايط را خودم گذراندم هرچه فشار کمتر باشد 

بچه ها بهتر کار می کنند.«

ورزش اول نيازمند حمايت بالاتر 
 دبیر: بار ورزش را 

روي دوش کشتي نگذاريد

اميررضا واعظ آشتيانی

 مديرعامل اسبق باشگاه استقلال

به رشته های پرمدال کم توجهی کرده ايم
رئيس کميت��ه ملی المپي��ک از اختصاص بودجه ويژه به رش��ته های 
پرمدال خبر داد. رضا صالحی اميری ديروز در حاش��يه بازديد از چهار 
فدراسيون گفت: »در رشته های پرمدال خوب سرمايه گذاری نکرده ايم 
و بايد به رش��ته های پايه بيش��تر توجه کنيم. در حال حاضر وزارت و 
کميته ملی المپيک بودجه ويژه ای در اختيار آنه��ا قرار می دهند تا با 
کسب مدال خوشرنگ در رويدادهای آس��يايی، جايگاه ايران را تغيير 
دهند. اگر مجلس بودجه پيشنهادی را تصويب کند، رقم قابل توجهی 
به فدراس��يون ها تخصيص خواهد يافت. وزارت ورزش و کميته ملی 
المپيک، بودجه  ويژه ای را در اختيار فدراسيون  قرار خواهند داد تا آنها 
به جايگاه واقعی خود در آس��يا و بعد جهانی برسند. در دووميدانی در 
بازی های آسيايی بعدی بس��يار اميدوار هستم که جايگاه ايران تغيير 

کند. همين وضعيت را نيز در تيراندازی داريم.«

 حاشیه امنیت فسادآور 
مديران »بوديمیر« پرور!

ماريو بوديمير جديدترين بازيکن خارجی است که با شکايت به فيفا، 
يکی از باشگاه های ايرانی را به دردس��ر انداخته تا اين روزها مسئولان 
پرس��پوليس در تکاپو باش��ند تا با واريز طلب مهاجم سابق ش��ان که 
بيش از 4۰۰ هزار يورو اس��ت، از نقل و انتقالات محروم نش��وند. البته 
اين مهاجم کروات که تنه��ا يک نيم فصل در پرس��پوليس بازی کرد 
و به خاطر عملکرد ضعيفش کنار گذاشته ش��د، نه اولين و نه آخرين 
خارجی است که بابت شش ماه چنين مبلغ هنگفتی دريافت می کند. 
همچنان در کميته انضباطی فدراس��يون جهانی فوتبال شکايت های 
زيادی از ديگر فوتباليست های خارجی از باش��گاه های کشورمان در 
جريان است که حکم  آنها در آينده نزديک به مرور صادر خواهد شد تا 
دردسرهای اين چنينی که به حيف و ميل بيت المال منتهی می شود، 

ادامه داشته باشد. 
در اين ش��رايط جايی بايد جل��وی چنين پرداخت ه��ای هنگفتی به 
بازيکنان خارجی که ارزش يک صدم اين مبالغ را هم ندارند گرفته شود. 
اگرچه در فصل جاری با ممنوعيت جذب بازيکن و مربی خارجی پرونده 
جديدی عليه تيم های ايرانی در فيفا باز نشده، اما اين قانون موقتی است 
و بايد برای جلوگيری از افزايش پرونده ها پس از اينکه اين ممنوعيت 
برداشته شود، چاره اي انديش��يد، به خصوص که شکايت خارجی ها از 
باشگاه ها در سال های اخير يکی از دغدغه های اصلی اهالی فوتبال بوده 
است. شکايت هايی که سبب شده با توجه به قراردادهای يک طرفه ای 
که در باشگاه های داخلی با آنها بسته می ش��ود، در اکثر موارد فيفا به 
نفع بازيکن خارجی رأی بدهد و باش��گاه ها محکوم به پرداخت مبالغ 

سنگينی شوند.
با وجود چنين پرونده هاي��ی که خروجی س��وءمديريت مديران وقت 
باش��گاه ها بوده، تاکنون با هيچ کدام از اين مس��ئولان به دليل امضای 
اين قراردادها برخورد نشده است و آنها بازخواست نشده اند. مسئله ای 
که سبب ش��ده مديران جديد هم وقتی در باش��گاه پست می گيرند، 
حساسيتی نسبت به قراردادهايی که می بندند نداشته باشند تا در دوران 
آنها هم پرونده های تازه ای از اين شکايت ها در فيفا باز شود. اين چرخه 
بدون اينکه مديری درباره عملکردش مورد سؤال قرار گيرد، ادامه دارد 
تا شکايت بازيکنان خارجی يکی از مهم ترين معضلاتی باشد که فوتبال 

ايران با آن، به خصوص در دو دهه اخير درگير است.
با وجود پرونده های مختلف و مبالغ سرسام آوری که پس از حکم فيفا به 
اين بازيکنان پرداخت می شود، اما هنوز نهادهای نظارتی نسبت به اين 
مسئله حساسيت نشان نداده اند تا مديران متخلف در حياط خلوتی که 
برای آنها در غياب نظارت و بازرسی ش��کل گرفته است، ابايی از جذب 
خارجی های بی کيفيت و امض��ای قراردادهای چندي��ن برابری با اين 
بازيکنان نسبت به آخرين قراردادشان در خارج از ايران نداشته باشند. 
معضلی که البته به خوبی رد پای دلالان در آن نمايان اس��ت، دلالانی 
که در برخی موارد در چهره يک مدير يا يک مربی هم ديده می شوند، 
به طوری که درصدهايی که به طرفين در اين نوع قراردادها می رس��د، 
نقش زيادی در پرداخت های نامتع��ارف و غيرمعقول به خارجی های 
بی کيفيتی دارد که ارزش شان خيلی پايين تر از اين مبالغ است. با اين 
حال درصدهای نهفته در اين قراردادها سبب می شود مديران به رقمی 
که دلالان برای بستن قرارداد پيشنهاد می دهند نه نگويند، بدون اينکه 

منبعی برای پرداخت آن در نظر گرفته باشند.
با توجه به اين روند، بازيکنان خارجی هم وقتی با حساب خالی باشگاه 
روبه رو می شوند با شکايت به فيفا در پی دريافت قراردادشان برمی آيند، 
ترفندی که به نتيجه می رس��د و باعث می ش��ود مبلغ های هنگفتی از 
بودجه عمومی کشور و بيت المال به حساب اين بازيکنان واريز شود تا 

باشگاه های دولتی با مشکل محروميت روبه رو نشوند.
اين چرخه اما جايی بايد در سيس��تم مديريتی فوتبال قطع و تدابيری 
اتخاذ شود تا علاوه بر جلوگيری از امضای چنين قراردادهايی با بازيکن يا 
مربی خارجی که به ايران می آيد، يک قرارداد معقول و به دور از دخالت 
دلال ها و واسطه ها که سهم زيادی از اين قراردادها نصيب شان می شود 
بسته شود. برای رسيدن به اين مرحله بايد مماشات با مديران کوتاه قامت 
فوتبال دولتی ايران کنار گذاشته شود و حاشيه امنيتی برای مديرانی که 
با قراردادهای بی ضابطه و نجومی به بيت المال ضربات زيادی می زنند 
وجود نداشته باشد. افزايش نظارت بر عملکرد مديران باشگاه های دولتی 
توسط زيرمجموعه های شان و همچنين حساسيت نهادهای نظارتی و 
بازرسی نسبت به فساد در فوتبال می تواند با سالم سازی فضای اين رشته 
به کاهش شکايت های خارجی هايی مانند بوديمير و صيانت از بيت المال، 

آن هم در شرايط سخت اقتصادی کشور کمک کند.

پارادووميداني کاران کش��ورمان در 
حامد قهرمانی

      چهره
سومين روز رقابت هاي جهاني امارات 
با درخششي فوق تصور طلا درو کردند. 
سومين روز اين مسابقات در حالي آغاز شد که ورزشکاران اعزامي ايران 
در قالب تيم هاي جانبازان و معلولان و نابينايان و کم بينايان موفق به 
کسب سه مدال ارزشمند طلا و يک نقره شدند. در ماده پرش طول 
کلاس ب 13، مهدی مرادی با ثبت رکورد ۶/57 در جايگاه نخست قرار 
گرفت و به مدال طلا دست يافت. بعد از مرادي نوبت مهدي اولاد 
رسيد که ابتدا در ماده پرتاب ديسک با ايستادن بر سکوي 
قهرماني مدال طلا گرفت و پ��س از آن در پرتاب 
ديسک کلاس ب 11 با ثبت رکورد 39/۶ دومين 
طلاي خود را هم صيد ک��رد. در ماده پرتاب 
وزنه کلاس 35، علی اصغ��ر جوانمردی با 
رکورد 15 متر و ۸7 س��انتيمتر در جايگاه 
دوم قرار گرفت و به مدال نقره دست يافت. 
مهدي اولاد پس از کسب دو مدال طلا در 
اين مسابقات گفت: »برای دستيابی به 
اين موفقيت يک سال تمرينات سختی را 
س��پری کرده بودم و هدفم کسب يک 
رکورد خوب در پرتاب نيزه و ديسک 
بود. خوشحالم که در نخستين حضورم 

موفق به کسب دو مدال طلا شدم.«


